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“Kaktus og andre sukkulenter” udkommer 3 gange årligt i februar, juni og oktober måned, som
medlemsblad for Nordisk Kaktus Selskab.
Redaktion: Ellen Christensen,  Løvsangervej 9, DK-5700 Svendborg, tlf. 2625 6840 

OBS!! ny E-mail: ellenmkc@hotmail.com
Tryk: LaserTryk.dk A/S P. O. Pedersens Vej 9, DK-8200 Århus N
Selskabets regnskabsår er fra 1. januar til 31. december. 
Årskontingent: Digitalt medlem DKK 100,-. Traditionel incl. papirblad DKK 225,-. 
Vedr. indbetaling, se nederst på denne side. Alle henvendelser vedrørende medlemskab bedes ret-
tet til sekretæren. About information and membership apply to our secretary.
Terminer for indlevering af  artikler og annoncer: 
Termine für Anzeigen: Deadlines for advertising: 1. januar, 1. maj, 1. september.
På Årsmødet 2018 blev det besluttet, at annoncer med relation til vor hobby fremover er gratis at
bringe i bladet.

Forsiden: 2 smukke Ariocarpus kotschoubeyanus var. elephantidens minder mig, og forhåbentlig også 
andre, om at kaktus og sukkulenter er smukkest på deres naturlige levested. 
Foto: Christian Lorentsen

Hilsen fra
redaktøren

Mens jeg skriver disse ord
er der regn og rusk udenfor,
som tegn på at efteråret og

vinteren venter lige om hjørnet. Om ikke længe
skal de fleste kaktus og sukkulenter have deres
vintersøvn, så de igen næste år kan berige os
med smukke blomster og stor vækstrate. Kun
vintervokserne fra den sydlige halvkugle skal
have lidt vand i ny og næ. At de også kan finde
på at blomstre i denne kolde tid er kun et ekstra
plus.
I dette nummer kan du læse lidt om vores unge,
nye formand, samt referat fra et veloverstået
Årsmøde + de workshops, som blev afholdt.
Endvidere kan du komme med en tur til hen-
holdsvis Afrika og Mexico. Det er rart at kunne
rejse med billeder fra tidligere ture, nu hvor det
stadig er lidt besværligt at rejse udenlands.
Endelig kan du stifte bekendskab med “konjac”
og “potatorum”. To spændende artikler venter
på du finder vej til dem.
Jeg håber I, samt jeres kaktus og sukkulenter,
kommer godt gennem vinteren.
Og så vil jeg, selv om det er lidt tidligt, ønske alle

En glædelig jul, samt et godt nytår.

Nordisk Kaktus Selskabs hjemmeside:
http://www.nordiskkaktusselskab.dk

S elskabets bestyrelse :
Formand: Daniel Kjølby, 
Mimersgade 12b, 2.th, 8700 Horsens. 
Tlf. 2711 0435
Sekretær: Finn Larsen, Salbyvej 17,
4600 Køge. Tlf. 2252 3208
Kasserer: Rolf  Hohlweg,
Nederste Torpenvej 29, 3050 Humlebæk
Tlf. 3020 1175
Fælles E-mail til hele NKS bestyrelse:
nordiskkaktusselskab@gmail.com
Øvrige funktioner :
Webmaster: 
Finn Larsen
E-mail: nordiskkaktusselskab@gmail.com
Kredsformænd:
Jyllandskredsen: Peer Kammer Hansen,
Mannehøj 219, 6600 Vejen. Tlf. 30 64 67 60 
e-mail: peerkh@hotmail.com
Sjællandskredsen: Per Rønkel, 
e-mail: mastiff.sari@gmail.com
Indbetaling af kontingent:
Danske medlemmer:
Regnr. 1551 Kontonr. 6578713 eller
MobilePay på nr. 30135 (obs kun 5 cifre)
Udenlandske medlemmer:
Swift: DABADKKK
IBAN: DK4930000006578713 eller
PayPalkonto: nordiskkaktusselskab@gmail.com
OBS!! Husk fulde navn ved indbetaling
Æresmedlemmer:
Hans Keil & Peter Brandt Pedersen
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Måske ser dette anderledes ud end det plejer?
Situationen er den, at Erik Holm har valgt, efter
7 år, at træde af  som formand. Jeg syntes vi alle
skylder Erik en kæmpe tak for sin indsats i
denne forening. 

Personligt er vores
tidligere formand
skyld i, at jeg står
hvor jeg står i for-
hold til kaktus. Jeg
har sjældent mødt så
gavmildt et men-
neske, hvad angår
planter. Dette har
betydet meget for
mig og min interesse.
Så endnu engang tak
til Erik. Dette betyder
så for vores forening,
at der er sket et gene-
rationsskifte, i for-
hold til formands-
posten. 

Jeg, Daniel Kjølby,
har overtaget denne
post, og jeg håber, jeg
får lov til at stå her
som formand de
næste mange år. Jeg
lover, at jeg på et senere tidspunkt nok skal
præsentere mig, ellers kan jeg henvise til de 2
artikler jeg har skrevet i 2 tidligere blade.

Som formand er det obligatorisk at kom-
mentere på årsmødet vi holdt i slutningen af
august. Til arrangementet fik vi blandt andet
snakket om, i forskellige grupper, hvordan vi

kan bevare vores forening og gøre foreningen
ung igen, således at vi får flere medlemmer og
ikke mindst holder på vore medlemmer. Jeg
syntes, vi kom omkring nogle rigtig gode

snakke, hvor vi blandt
andet fik snakket om,
at vi skal forsøge at
starte flere lokale
kredse. Husk nu på,
at for at have en kak-
tuskreds, skal man
blot være 2 medlem-
mer.

Efterfølgende var der
mange af  os der
stillede op med salg
af  planter. Jeg har
indtrykket af, at dette
var en kæmpe succes.
Personligt fik jeg ikke
solgt en masse, men
til gengæld fik jeg
brugt en masse
penge på nye planter.
Denne feber er vi vist
alle ramt af.

Det er vigtigt for mig
at pointere, at hvis I
som medlemmer har

noget I vil snakke om, hvad angår foreningen,
kaktusser eller noget I er utilfredse med jeg gør,
eller andre gør, så er I til hver en tid velkommen
til at skrive til mig. Jeg holder min tavshedspligt,
så hold jer ikke tilbage. Jeg tror på at kommu-
nikation kun kan skabe en endnu bedre fore-
ning end vi er i forvejen.

Den nye formand har ordet
Tekst og foto: Daniel Kjølby

Opstilling af planter inden Årsmødet går i gang

Plantesalget er godt i gang 
og mange kaktus og sukkulenter skifter ejer.
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Dette lille bidrag til KAKTUS startede faktisk
kl. 07.00 d. 26. august 2017. Jeg hentede
Flemming Bartig i Viby J kl. 08.00, og målet var
NKS årsmødet i Dalum Landbrugsskole kl 10.
Nu er det jo ikke så ofte jeg besøger Odense-
området, så den indre GPS fik lige en opdate-
ring via Google Earth dagen før, så alt var OK.
Med 120 km i timen, en god snak og vejskiltene
fjernet pga. vejarbejde, var vi så en tur tæt på
Nyborg, før vi fik skuden vendt og ankom til
NKS mødet et par minutter i 10 til tiltrængt
morgenkaffe med rundstykker.

Ved dagens plante præsentation blev Flemming
opmærksom på nogle planter, der i mine øjne
mest lignede små palmer. Jeg blev så informeret
om, at det vi så, kun var et blad, måske af
planten Amorphophallus titanum. Planterne inkl.
potte var ca. 25 cm høje. Det endte med at vi
hver købte et eksemplar (billede nr.1).

Efter årsmødet blev min "titanum" anbragt i
udestuen og passet med vand og gødning.
Sammenlignet med kaktus er den nærmest
dranker. Da kulden og efteråret satte ind kol-
lapsede bladet og visnede.

Jeg vidste fra Flemmings beskrivelse, at der
nede i potten var en rodknold, stort set ligesom
hos knoldbegonier. Der var en knold, ca. 5 cm i
diameter, lidt fladtrykt, nærmest som en lille
skål. Knolden blev børstet ren for jord, pakket
ind i avispapir og lagt til side for sig selv et tørt
og køligt sted, nemlig i vindueskarmen i
soveværelset.

"FIRE ÅR MED KONJAC"

Tekst og foto: Preben Daugaard

1
1

2
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Efter et par uger tænkte jeg, at den knold lige så
vel kunne ligge tørt og godt i den potte, hvori
den skulle starte på en frisk, så en 15 cm plast-
potte med tør "vækstsubstrat" blev etableret og
knolden anbragt i potten med rundingen opad,
ud fra den tanke at der ikke skulle kunne
opsamle sig vand i den, så den måske rådnede.
Vækstsubstratet er en blanding af  IKEA´s
svenske kokosfibre inkl. gødning, blandet med
grovere materiale som grus og lava. I december
2017 blev potte med knold anbragt i udestuen
og glemt.

Midt i april 2018 fyldte jeg underskålen med
vand, og medio maj viste det nye blad sig som
en knop i jordoverfladen. I 2018 blev bladet ca.
80 cm højt og 50 cm i diameter, før det i
efteråret visnede ned (billede nr. 2). Knolden
var nu vokset til ca. 8 cm i diameter, og jeg
havde begået en fejl da jeg i december plantede
knolden, for jeg kunne nu se at bladet var startet
med at vokse nedad, hvorefter det havde vendt
180 grader for at komme op i lyset. Klog plante,
dum plantør.

Med en ny 20 cm plastpotte startede 2019 nor-
malt midt i maj med et nyt skud, og i som-
merens løb voksede bladet til 1 meter over jord-
overfladen og 1,2 m i diameter. Da den kol-
lapsede i efteråret, opdagede jeg, at den havde
sprængt potten (billede nr. 3). Knolden var nu
så stor som en håndbold. Efter nedvisningen i
efteråret, fik knol-
den nu en 31 cm
potte og sat "til
side for sig selv".
Planten hedder
A mo r ph o ph a l l u s
konjac. Har også
navnet Leopard-
palme, fordi blad-
stænglen er plettet
som leopard. Det
er ikke en A. titanum.

Allerede i februar 2020 dukkede den igen op,
men nu havde knoppen en lidt anden farve. En
uges tid skete der ikke rigtig noget, men så tog
f….. ved den. Den voksede 10 cm i døgnet til

4

3
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den var 1,3 m høj (billede nr. 4), hvorefter den
foldede sig ud som en smuk blomst (billede nr.
5). 

Blomsten visnede ned i midten af  marts, hvor
bladet efterfølgende voksede og blev 1,7 m høj
og 1,6 m i diameter. I oktober hvor jeg sad i
stuen og småsov til flimrekassen lød der plud-
selig et højt knald. Jeg nåede lige at se planten
vælte ud mod vinduet.

Det viste sig, at den igen havde sprængt potten
helt oppefra og ned. Planten blev selvfølgelig
rejst op igen, stabiliseret og passet indtil den
kollapsede i november. Nu var knolden stor
som en fodbold (billede nr. 6).

Januar 2021 Står knolden i en 45 cm murerbal-
je. Den har blomstret her i marts/april med en
blomsterstand der nåede 1,7 m over jordover-
fladen. Her 1. maj er blomsten borte, og det er
lidt spændende, om der kommer et blad, eller
det hele er dødt.

Primo juni måned kom en ny knop til syne. Det
er nu sidst i juli måned, og det ligner mest et træ
med en stamme der er 8 cm i diameter med en
2 m bred krone (billede nr. 7).

6

7
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Har du som digitalt medlem bidraget med
artikelstof  til medlemsbladet "Kaktus og andre
sukkulenter" vil du fremover og helt automatisk
modtage et eksemplar af  det pågældende blad
trykt på papir. 

Nordisk Kaktus Selskab har fået ny formand.
Også her fra redaktøren skal der lyde et stort
TILLYKKE til Daniel Kjølby. 

Som han selv udtrykte det på Årsmødet: “Det
er et generationsskifte”, og det vil jeg give ham
fuldstændig ret i. Vi har ikke tidligere haft så
ung en formand, men jeg tror på det bliver godt
for vores lille forening. 

Vil du vide lidt mere om Daniel, så kig i et par
af  de gamle blade, KoaS nr. 3, 2020 og KoaS 
nr. 1, 2021. Red .

Stiftende generalforsamling for gendannelse af
NKS Fyns Kreds.

9. oktober 2021 kl. 14.00-16.00
Odense Kultur og Idrætshus 
Mødelokale H, stuen 
Stadionvej 50
5200 Odense V

Ebbe Skov, Michael Nielsen og Ellen
Christensen står for indkaldelse og afholdelse af
generalforsamlingen.
Referat fra generalforsamlingen offentliggøres
på NKS hjemmeside, samt i næste nummer af
Kaktus og andre Sukkulenter.

- at vores blad Kaktus og andre Sukkulenter er
dit personlige talerør til alle de andre medlem-
mer i NKS. 
Jo flere der kommer med input, jo bedre bliver
det. Små, såvel som store indlæg er alle velkom-
men. Billeder er gode til at illustrere netop det
du har på hjertet.
Jeg venter spændt på netop dit indlæg, så find
tastaturet frem her i den kolde periode, hvor
dine planter er gået i vinterhvile.

Deadline til februar nummeret er 
7. januar 2022.

God jul og 
godt nytår!!

M E D D E L E L S E R
• H U S K •

• T I L L Y K K E •

• F y n s  k r e d s -  i g e n •

• V i d s t e  d u . . . . •

En del af Daniels samling i 2020.
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Myten går på at der engang levede en gudinde
ved navn Medusa i havet sammen med
Poseidon. Hun blev på et tidspunkt lidt sur og
forvandlede sit hår til slanger. Når man så rørte
disse slanger blev man forvandlet til en sten.

I planteriget findes også en gruppe under
Euphorbia som kaldes medusa typen. Dog med
den væsentlige forskel at man ikke bliver til en
sten, hvis man rører den (tror jeg). Denne type
Euphorbia vokser primært i Sydafrika med nogle

få arter i Namibia. Der findes primært to hoved-
typer:
1. En Euphorbia med et rundt hoved, 

hvorfra der vokser runde arme ud 
(eks. Euphorbia gorgonis og 
Euphorbia inermis

Typen er Euphorbia caput-medusa. 
2. En Euphorbia typisk med at caudex, 

hvorfra der vokser stængler ud. 
Jeg vil i denne artikel kun beskrive arter som
findes under punkt 1.

Højdepunkter fra 
Sydafrika og Namibia(3)

Tekst: Michael Nielsen
Foto: Ellen Christensen

Denne Euphorbia namibiensis 
giver et godt indtryk af, hvorfor man har givet

denne gruppe navnet Medusa

Euphorbia stellata Euphorbia decidua 

Euphorbia melanohydrata
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Dyrkning
Generelt er Euphorbia i medusa gruppen ikke så
lette at dyrke over tid. Der er nogle få lette
arter som E. caput-medusa, E. inermis og E. gorgo-
nis. Ellers er de en udfordring at dyrke. De
kræver en porøs jordblanding med lidt organisk
materiale, varme om vinteren, gerne > 12° C og
sparsom vanding. Mine dyrekøbte erfaringer er
at de får "tørråd", hvilket gør at de ser gode ud
den ene dag og indtørret den næste dag.
Som min gode ven og Euphorbia ekspert i
Holland Rikus van Veldhuisen siger : "man skal
altid have et par stykker af  hver art for de dør
pludselig".

Udvalgte arter
Euphorbia confluence er en relativ stor plante på op
mod 1 meter. Den danner rigtig mange arme og
ser hel fantastisk ud når den blomstrer. Vi fandt
den voksende i rødt sand i det nordvestlige
Sydafrika.

Euphorbia tuberculata er også en stor plante fra
Sydafrika. Den har noget længere lodrette arme
end E. confluence som det ses på billedet (side 10).

I 2014 ville jeg meget gerne finde Euphorbia pen-
tops. Jeg havde også gode beskrivelser med fra
Rikus van Veldhuisen, men vi kørte forkert. I
2019 lykkedes det efter en større omvej via gps
at finde den. Det er en mindre kompakt plante
med torne-lignende vækster. 

Euphorbia ramiglans er igen en mindre og kom-
pakt plante som vokser næsten i rent sand i det
nordvestlige Sydafrika nær Alexander Bay. . Den
voksede faktisk sammen med Fenestraria rhopalo-
phylla. 

Euphorbia gorgonis

Euphorbia confluens

Euphorbia inermis
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Euphorbia pentops

Euphorbia ramiglans

Euphorbia tuberculata



11NKS/KAKTUS 56(3)

Euphorbia melanohydrata er min yndlings art og
uhyre vanskelig at dyrke over tid. Den vokser
typisk helt oppe i det nordlige Sydafrika på
grænsen til Namibia ved Orange River. Igen
vokser den i næsten rent sand. Den bliver ca.
20-30 cm og har en tornelignende vækst. 

Vi skal naturligvis også have en art med fra
Namibia og som er opkaldt herefter -
Euphorbia namabiensis. Det er en stor art med et
caudex lignede hoved, hvorfra arme skydes ud.
Når man tænker på, hvor langsomt de vokser
må en plante på ca. ½ meter være meget gam-
mel.  Vi var også så heldige at finde en som
dannede cristata form          .

Dette var en lille artikel om nogle af  mine
yndlings planter - Euphorbia af  medusa typen.
Spændende, men som sagt tidligere - vanskelige
at dyrke.

Euphorbia namibiensis som er i gang med at danne
cristata-form på dele af planten

Euphorbia melanohydrata

Euphorbia namibiensis
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Formand Erik Holm bød velkommen til gene-
ralforsamlingen.  Herefter gik vi videre til dags-
ordenen.

1. Valg af  dirigent
Hanna E. Hansen 
blev foreslået og 
valgt. Dirigenten 
kunne konstatere, at
generalforsamlingen
var lovligt indkaldt.

2. Valg af  referent
Sekretæren blev 
valgt til referent.

3. Formandens beretning
Formanden beklagede at vi
måtte aflyse årsmødet i 2020
pga. den trælse corona, dog
lykkedes det kredsene at af-
holde coronasikre møder i
løbet af  sommeren. Nu er 

det dejligt at vi igen kan mødes som 
tidligere og jeg har nydt vores møder i 
Jyllandskredsen. Ellers har der ikke 
været så mange aktiviteter at fortælle 
om, idet de fleste af  os har været 
hjemme og passet på sig selv. På 
Facebook har vi det problem, at FB har
lavet vores side som hedder Nordisk 
Kaktus Selskab til en business side, så 
den fungerer ikke godt. Jeg har lukket 
for at sende beskeder og poste billeder
og jeg tror det fungerer. Så er det kun 
nogle få personer, der kan uploade, og
det vil jeg fortsat gøre. Der kommer 

også en åben gruppe, hvor alle kan gå 
ind og få råd og vejledning. 
Jeg har besluttet at posten som for-
mand er for belastende, men det 
kommer jeg tilbage til under punktet 
valg.
Med disse ord var beretningen over-
stået.

Der var et enkelt spørgsmål vedrørende grup-
perne på Facebook.
Ingen havde yderligere spørgsmål eller kom-
mentarer til beretningen og ingen ønskede for-
mandens beretning til afstemning. 
Formandens beretning blev herefter godkendt
med applaus.

4. Kassererens beretning
Regnskabsåret 2020
har været præget af
Corona-nedluknin-
gen, og mange af  
de sædvanlige akti-
viteter har ikke kunnet gennemføres. Vi
har ikke holdt et årsmøde, ikke inviteret
foredragsholdere, vi har ikke rejst og 
ikke haft bestyrelsesmøder. Derfor ser 
regnskabstallene for det forløbne år 
meget anderledes ud.
I de fire forgangne år lå både udgifter 
og indtægter i størrelsesorden 50.000 
kr. og det balancerede ret godt. Cirka 
halvdelen af  indtægterne udgøres nor-
malt af  årsmødet. Men i 2020 var der 
kun indbetalinger til kontingent. På 
udgiftssiden var faldet endnu større, 
fordi der kun var de faste omkostnin-
ger til tryk af  bladet, porto og diverse 
gebyrer, i alt ca. 13.000 kr.

Referat af  Nordisk Kaktus Selskabs generalforsamling 
lørdag den 28. august 2021

Tekst: Finn Larsen/ Foto: Ellen Christensen
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De ovenfor nævnte forhold har resul-
teret i et usædvanligt overskud i regn-
skabet på 11.000 kr. Vi forventer dog at
regnskabet for indeværende år igen føl-
ger det normale mønster.
Antal af  NKS medlemmer er stort set 
uændrede i forhold til sidste år. 
Tendensen til et langsomt skift fra 
medlemmer med trykt blad til digitale 
medlemmer fortsætter. Det er også 
som tidligere nævnt påfaldende, at der 
er en øget udskiftning af  digitale 
medlemmer.

Kassererens beretning blev herefter godkendt
med applaus.
(Kassereren anvendte en del visuelle grafer. De
kan alle ses på hjemmesiden).

5. Fastsættelse af  kontingent for 2021
Bestyrelsen besluttede at fastholde 
kontingentet til DDK 225,- for 
medlemmer med blad og DKK 100,- 
for de digitale medlemmer.

Forslaget blev vedtaget.

6. Indkomne forslag
Der var ingen indkomne forslag.

7. Valg af  formand
Valg af  formand. I bladet
bemærkes det i dagsordenen
for generalforsamlingen at
formanden accepterer et gen-
valg. I mellemtiden har tin-
gene dog ændret sig, så for-

manden ønskede ikke at blive genvalgt.
Erik Holm og den øvrige bestyrelse 
pegede på Daniel Kjølby som ny for-
mand for Nordisk Kaktus Selskab.
Daniel Kjølby blev valgt til formand.

8. Valg af  to bestyrelsessuppleanter
Jørgen Hørlyck var villig til at modtage
genvalg og blev derefter valgt som 
1. suppleant.

Per Garner var villig til at modtage gen-
valg og blev derefter valgt som 
2. suppleant.

9. Valg af  revisor

Bjarne Kjempff  var villig til
at modtage genvalg og
blev derefter valgt.

10. Valg af  revisorsup-
pleant
Jens Jensen 
accepterede genvalg 
og blev valgt.

11. Evt.
Michael Nielsen havde kommentarer til
en ændring af  foreningens struktur. 
Se mere under referatet fra de tre work-
shops.

Jørgen Hørlyck Per Garner

NKS sagde tak til formanden 
for hans arbejde i foreningen siden 2014. 



I grupperne diskuterede man hvorledes NKS
kan blive bedre til at holde på nye medlemmer.
Referat fra workshop 1 (v. Finn Larsen)
Efter et oplæg fra Finn med oplæsning af
forskellige cases omhandlende emnet gik
diskussionen i gang.
Flere lokale kredse i NKS blev anerkendt som
en mulig løsning på udfordringen med at holde
bedre "fast" på nye medlemmer. Det blev
bemærket fra en af  deltageren, at det er vigtigt
at vi ikke bare taler om det, men at der rent fak-
tisk er nogle som GØR noget. De medlemmer,
som er i spil til at gøre noget i praksis, er
medlemmerne som deltager ved årsmødet og i
denne diskussion.
Der blev talt om hvorledes NKS gjorde
tidligere for at tiltrække og holde på medlem-
mer.
Man var enige om at der skulle gøres noget for
at styrke den sociale dimension i NKS.  Tre af
deltagerne var interesserede i at se på mulighe-
derne for at oprette en lokal kreds på Fyn.
Det blev foreslået at ændre NKS´ struktur til
noget man kan sammenligne med fodboldklub-
bers eller spejderklubbers struktur; dvs. at de
lokale kredse bliver den bærende struktur i
NKS, og man skal betale kontingent til den
lokale kreds. En del af  kontingentet skal
derefter indbetales til hovedforeningen. Ved en
sådan struktur vil man som medlem automatisk
føle sig lokalt forankret. 
Der var absolut ikke enighed om, at dette var en
god løsning, så diskussionen blev levende bl.a.
om hvorledes penge fra kontingentet bør
anvendes i kredsene og i hovedforeningen.
Alle ændringsforslag til ændring af  strukturen i
NKS skal forelægges ved en generalforsamling
og vedtages der. Michael lovede at lave oplæg til
den kommende generalforsamling i 2022.

Referat fra workshop 2 (v. Erik Holm)
Der blev her talt om de punkter som
bestyrelsen havde diskuteret aftenen før. Flere
lokale kredse - mentorordning og medlems-
bladets vigtighed for sammenhold i foreningen.
Man var indstillet på at forsøge sig med nye til-
tag i NKS. Flere kender steder, hvor man kan
lægge medlemsblade og visitkort, f.eks.
Botanisk Have i Kbh. og Århus samt forret-
ningskæden Plantorama.

Referat fra workshop 3 (v. Rolf  Hohlweg)
Der blev talt meget om et større antal af
lokalforeninger. De fleste var enige om, at det
ville være en afgørende fordel og lette kontak-
ten medlemmerne imellem. Udfordringen er
mangel på initiativer hertil. Det blev også
nævnt, som årsag til at flere eksisterende
lokalgrupper døde, at der manglede personer,
der ville tage ansvar som formand eller kasser-
er. Eksempel: Fynskredsen. Der kom ikke
forslag og ideer  til, hvordan man fik flere sta-
bile lokalforeninger.
Vi snakkede meget om en mentorordning og
hvordan den skulle fungere. Meningerne her
var delt i tre: 
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Referat af  møderne i de tre workshops
ved generalforsamlingen 2021
Tekst: Finn Larsen/ Foto: Daniel Kjølby (DK) og Ellen Christensen

En af workshoppene blev ledet 
af den afgående formand, Erik Holm
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- De som mente, at ingen vil tage initiativ hertil. 
- De som mente, at initiativet til kontakt af  nye  

medlemmer til NKS skulle udgå fra det nye 
medlem.

- De som mente, at det er foreningens ansvar at 
tilbyde kontakt og hjælp til et nyt medlem.

Flertallet mente også at medlemsbladet, for
mange medlemmer, er et fast holdepunkt og at

man under alle omstændigheder bør holde fast i
udgivelsen af  bladet. Der kan argumenteres, at
medlemsbladets indhold måske er lidt tyndt, og
at man kan finde al bedre information på nettet,
men det giver en grad af  sammenhørigheds-
følelse som er svært at sætte fingeren på. 

Referater fra de tre workshops sammensat efter
bedste evne. Finn

Foto fra et spændende Årsmøde 2021 - ses vi i 2022??

DK DK
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"Det er ikke fordi jeg har lyst - men jeg trænger"
siger Bodil Udsen i Matador. Hun taler om
småkager, det gør jeg ikke - jeg taler om kaktus
og sukkulenter, og jeg trænger i den grad til at
komme ud og opleve disse vidunderlige planter
i deres naturlige omgivelser. Derfor får I en
række rejsebeskrivelser fra Mexico i dette og de
følgende numre 

I år er det 40 år siden Michael og jeg første gang
besøgte Mexico, og vi havde håbet at vi kunne
fejre jubilæet på vores stamværtshus i San
Miguel de Allende med en Tequila Margarita,
men sådan skal det åbenbart ikke være.
Coronaen har sat en stopper for vore ønsker og
forventninger, så jeg må ty til de billeder jeg har
fra vore - efterhånden - mange rejser til kaktus-
og sukkulentlokaliteter i Mexico.  
Første stop: 

Ariocarpus kotschoubeyanus var. elephantidens
Året er 2008 og for 3. gang er
vi på besøg i Mexico. Denne
gang har vi medbragt et par
gode kaktusinteresserede
venner, Gurli og Christian
Lorentsen. Det er ikke den
eneste forandring på turen.
Vi har også GPS-data med og
- selvfølgelig - en GPS, som
kan hjælpe os med at finde de
små og mere vanskelige kak-
tus. De to første gange har vi
haft lokalitetsangivelser og
beskrivelser af  de områder,
hvor vi bør kunne finde lige
netop den kaktus vi søger.
Det er såmænd gået helt godt
og vi er blevet rigtig gode til

Rejsen til (Mellem) Amerika (1)
Tekst: Ellen Christensen / Foto: Christian Lorentsen og Ellen Christensen

Ariocarpus kotschoubeyanus var. elephantidens står tæt. 
Der er min. 10 planter på dette foto. Foden nede i venstre hjørne 

tilhører Christian Lorentsen, der også har taget billedet

Ariocarpus kotschoubeyanus var. elephantidens
i forskellige størrelser
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at spotte, når vi kommer til et område,
der ser spændende ud. Men mere vil
have mere, og vi håber derfor denne
gang, at kunne finde nogle af  de mere
sjældne kaktus.

Vi har været i Mexico i en uges tid og er
nået ned til staten Querétaro, hvor vi
håber at finde Strombocactus disciformis
(den oplevelse hører I om en anden
gang) og den kaktus, som artiklen hand-
ler om, Ariocarpus kotschoubeyanus var. ele-
phantidens. 

Ariocarpus kotschoubeyanus vokser fra det
nordlige Mexico ned til netop
Querétaro, altså næsten ned til Mexico
City. De nordligste A. kotschoubeyanus er
forholdsvis små, ca. 5-6 cm i diameter,
mens den sydlige repræsentant,
Ariocarpus kotschoubeyanus var. elephantidens
er 10-12 cm i diameter. En anden stor
forskel, som vi hurtigt bemærker, er den
jordbund de vokser i. De nordlige arter
findes ofte i udtørrede flodlejer og
vokser således i fint sand, mens denne
her vokser i sten og skiffer. Derfor er A.
kotschoubeyanus var. elephantidens også
betydelig nemmere at få øje på end dens
nordlige søster og bror, der ofte gem-
mer sig under det fine hvide sand. 

Det fortælles, at det var den tyske natur-
forsker Wilhelm Karwinsky, der bragte
Ariocarpus kotschoubeyanus til Europa i
1832. Han forærede den til fyrst
Kotschoubey, der igen solgte den videre
for 1000 francs. Sammenligner man med
guldprisen dengang, var det en meget
høj kilopris for så lille en kaktus.

Vi er alle begejstrede over vort fund, for
det er ret sjældent man møder Ariocarpus
kotschoubeyanus var. elephantidens i sam-
linger - og da slet ikke så store, som dem
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vi står og kigger på her. Som sagt er de
nemme at få øje på og der er mange. På
billederne kan I se, hvordan de står og
titter op mellem stenene. Vi antager
hurtigt den karakteristiske kaktusbeun-
drings-stilling - let foroverbøjet og
med rumpen i vejret. Måske er det der-
for en politibil stopper og kalder på os.
Hvad vi laver? - jo vi kigger på disse
flotte kaktus og så fotograferer vi dem.
Han fortæller os, at vi befinder os i et
naturreservat og beder os køre videre.
Det er ikke tilladt at stoppe og gå ind
mellem planterne. Heldigvis har vi nået
at få taget en masse billeder, så vi fin-
der tilbage til bilen og kører videre. 

Lidt længere fremme er der et område,
som ser mindst lige så interessant ud,
som det vi netop har forladt. Politiet er
væk, så vi vover at hoppe ud af  bilen
og studere floraen på stedet. Vi bliver
ikke skuffede, her er der også mange
Ariocarpus kotschoubeyanus var. elephanti-
dens. Kameraerne bliver fundet frem
igen, jeg skifter film (digitalkameraet
havde endnu ikke fundet vej til mig),
og der bliver igen knipset i et væk.
Opholdet bliver kun kort, vi vil ikke
risikere, at politiet kommer tilbage og
ser vi igen overtræder loven.

Den - for os - karakteristiske kaktusbeundringsstilling,
indtages også ved fotografering

Der står også andre kaktus på lokaliteten, 
bl.a. denne fine Coryphantha-gruppe. Bemærk 

A. kotschoubeyanus var. elephantidens til venstre i billedet

A. kotschoubeyanus var. elephantidens.
Mon den herover kunne finde på at danne

cristataform med tiden?
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Det har været en fantastisk
dag med flere store
oplevelser, så vi enes om at
køre mod en af  Mexicos
mest berømte turistbyer, San
Miguel de Allende. En by
som Michael og jeg har
besøgt hver gang, vi har
været i Mexico, og som har
en vidunderlig bar/restau-
rant, hvor de i Happy Hour
serverer nogle helt fænome-
nale Tequila Margarita. En
dejlig afslutning på en skøn
dag.

Vi finder knopper i enkelte A. kotschoubeyanus var. elephantidens,
men har desværre ikke tid til at vente på de springer ud

Christian er imponeret over denne Agave, 
som var ved at sætte an til at blomstre.

Andre har blomstret og er fyldt med frø

Denne Coryphantha vokser også i den
skifferholdige jord på stedet.
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Agaver er generelt taknemmelige planter - vel-
drænet jord og godt lys, er alt hvad de forlanger. 

Skulle jeg skrive en bog om Agaver, ville jeg
reducere antallet til to grupper! 
Gruppe 1: de, der altid ville kunne bæres,
Gruppe 2: de, hvor man gør klogt i at 

anskaffe en sækkevogn sam-
tidig, eftersom man med tiden
får brug for den!

Selv har jeg ca. 20
forskellige, som hø-
rer til gruppe 1 og
en til gruppe 2.
Næsten alle mine
Agaver tilbringer
sommmerhalvåret i
haven og bliver sat i
drivhus inden
frosten. Jeg har kun
en "sækkevogns"
Agave americana varie-
gata ca. 40 år+ gam-
mel. Den står i en
12 cm potte og
trives nogenlunde
og vokser ekstrem
langsomt. Metoden
er ret simpel - ingen vanding om vinteren, om
sommeren i haven og ompotning ca. hvert
andet til tredie år! Om foråret fjerner jeg ca.
75% af  rødderne og sætter den i haven og lader
naturen klare vandingen. Resultat - den danner
nye rødder og næsten ingen tilvækst - dog af  og
til et sideskud. Nogen ville med rette kalde det
plantemishandling og det er nok korrekt. Jeg
"fandt" et skud i Provence for mere end 50 år

siden. Det er altså et kært minde. De øvrige
Agaver i min samling hører til de "bærbare" og
bliver behandlet pænt, men ikke overvandet. 

Jeg fik for år tilbage en aflægger af  Erik Hansen
(ham med Astrophytum) en nydelig blå plante,
der trives fint under mine forhold og ikke
vokser alt for hurtigt. Navnet har givet lidt ho-
vedbrud. Flere er kommet med forslag Agave
potatorum, Agave potatorum v. verschaeffeltii eller

Agave pygmaea. 
Sidstnævnte navn
findes hverken hos
Berger (Beiträge zu
einer Monographie)
eller i Jacobsens
Sukkulent Lexikon.
Gentry - en anden
kapacitet - har be-
skrevet Agave pyg-
maea, men de bille-
der jeg har set pas-
ser efter min menig
ikke alt for godt.
Nok om det - kort
og godt en nydelig
plante og en pryd
for enhver Agave-
samling stor eller
lille!

I denne sommer forærede Erik mig et skud fra
sin moderplante med blomsteransats! Aldrig set
noget lignende før! Ingen af  dem jeg har vist
planten, som nu har dannet rødder, har aldrig
set noget lignende.
Nu venter jeg spændt på blomsten og håber
ikke, at den tørrer ud.

Homo semperludens XXXIII
Agave potatorum eller?

Tekst: Peter Brandt Pedersen/Foto: Finn Larsen

TV: et skud med blomsteransats fra Eriks moderplante.
TH. Agave potatorum ??
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Den 19.9.21 var der kredsmøde for Jyllands-
kredsen hos Bjarne Kjempff. 
Det var som sædvanlig en rigtig hyggelig dag
med 14 medlemmer, hvor vi nød vores kaffe
med wienerbrød- kanelstang - i store mængder.
Det var et udendørs arrangement. Vejret var
med os, men det var meget koldt. Jeg måtte låne
en jakke af  Bjarne, da jeg stadig var sommer-
klædt.

Forinden var vi rundt i haven
for at se på Bjarnes kaktus
og andre planter i øvrigt.
Som miss Sophy ville have
sagt i 90 års fødselsdagen -
“same procedure as every
time we meet.” Der blev
snakket om planter på livet
løs og om hvordan det var gået til plantemarked
i Elk.
Inden kaffebordet gik i gang afholdt vi general-
forsamling, hvor formand Peer holdt en kort
beretning, som blev vedtaget med akklamation.
Der var en stor debat om kredse på landsplan,
men der var ikke kommet noget oplæg fra den
nye formand for NKS, som lovet. Snakken var
om Jyllandskredsen skulle deles op i en eller
flere kredse, en for Nordjylland, en for
Midtjylland, en for Sydjylland og en for Fyn.

Debatten var den samme som på årsmødet for
NKS. Der var intet nyt. Det var de samme
indlæg. Det blev derfor besluttet, at vi ville tage
debatten på et af  de første møder i 2022, hvor
der formentlig var kommet oplæg fra NKS for-
mand
Under valget meddelte formanden, at han
stoppede endegyldigt med udgangen af  2021.
Bjarne sagde ja til at være midlertidig formand i

det kommende år, hvor der
så skulle findes en ny.
Øvrige valg var genvalg.
Jørgen fortsætter som
kasserer.
Regnskabet blev fremlagt.
Det dækkede 2 år, da 2020
var et atypisk år på grund af
coronaen. 

Der var for de 2 år genereret et mindre over-
skud på 458 kr. Herefter udgjorde kredsens for-
mue 5.301 kr.
Alle valg af  beretning, bestyrelse og regnskab
blev enstemmigt vedtaget.
Herefter gik plantesalget i gang. Det var planter
som Bjarne ville af  med. Det gik som sædvanlig
forrygende, som det altid har gjort til
kredsmøder.
Nu glæder vi os til det næste møde hos Peer den
10. oktober 2021.

Kredsmøde i Jyllandskredsen
Tekst og foto: Jørgen Hørlyck

Bjarne og Lailas have + drivhus bliver beundret inden kaffen

Kaffe og kage er et vigtigt på når der holdes kredsmøde.
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Kaktusgartneriet
Kaktus og sukkulenter på adressen:

Vejlegårdsvej 99, 2625 Vallensbæk

Ved besøg: Ring på 20944946

Eller mail: kaktus@paradis.dk

Hjemmeside: www.kaktusgartneriet.dk

Følg kaktusgartneriet på Instagram

Vinterlukning fra ca. 15. nov. 2021 til 1. marts 2022         

KAKTUS: ANDRE SUKKULENTER:
Ariocarpus agavoides Ø 5 cm Adenia globosa Ø 6-7 cm
Ariocarpus confusus Ø 12 cm Brachystelma sp. nova Ø ca. 3 cm
Ariocarpus retusus v. elongatus Ø 15 cm Bursera fagaroides Ø 1,5-2 cm
Ariocarpus trigonus v. elongatus Ø 11 cm    Dioscorea elephantipes Ø 10-12 cm
Ariocarpus scaphirostris Ø 3 cm Euphorbia platyclada H 15-30 cm
Echinocactus horizonthalonius Ø 8 cm Ipomoea albivenia Ø ca. 2 cm
Frailea asteroides Ø 1,5-2 cm Pachypodium namaquanum (egen rod)

Se mere på min blog: ellensplanteverden.dk

Ny bog! 

"Fede planter" er en helt ny bog om spændende eksotiske
planter, hovedsageligt kaktus og andre sukkulenter. "Fede
planter" beskriver en række sukkulenter og kaktus i natur
og kultur. 
"Fede planter" er skrevet af  Bjarne Kjempff  og Finn
Larsen, som i mange år har beskæftiget sig med spændende
planter. "Fede planter" fortæller dig, hvor planterne gror,
hvilke vækstforhold de har i naturen, og hvordan du kan
have succes med planterne i vindueskarmen eller i driv-
huset. 
Bogen er på mere en 400 sider og indeholder mere end
1000 fotos. 

Pris: DKK 240,- + porto 

Se mere info og bestil på www.denfedebog.dk eller ring til
Finn på 22523208.
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Kaktus og andre sukkulenter
- mere end 2000 arter sjældne planter og frø
- verdensomspændende forsendelser - besøgende -  

også i grupper - er velkomne
- løbende tilbuds-supplementer
- detail- og engroshandel

Hegnacher Str. 31/D- 71385 Kernen 

Tel: +49 (0)7151/41891 Fax: +49(0)7151/46728

email: info@uhlig-kakteen.de 

www.uhlig-kakteen.deUHLIG
KAKTEEN

56 år

Bliv medlem af
Dansk Orchide Klub

Medlemsbladet ORKIDEER
udkommer 6 gange årligt.

Find lokalklubbens hjemmeside 
for kommende arrangementer 

på www.orkideer.dk 

Deltag uforpligtende i et
klubmøde i din lokale orkideklub.

E-mail: aholmen@onedenmark.com

Pelargonier 
(en verden for sig)

er andet og mere end "bare" 
Dronning Ingrid.

Prøv et gratis nummer af “Pelargonie Nyt” 
som udkommer fire gange om året.

Henvendelse til kasseren 

Niels Ejner Carlsen på 

tlf. 61740093 eller

mail: thors7@stofanet.dk    

Hjemmeside: www.danskpelargonieselskab.dk
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QR-kode til NKS hjemmeside QR-kode til NKS Facebook

Denne tegnede og farvelagte illustration er hentet fra et særnummer af “Palmengarten”
omhandlende Agaver. At der så nederst på billedet står “Variegated American Aloe”, 
må være et udtryk for, at man i 1800-tallet mente Agaver hørte under Aloe-familien..  
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